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Tárfli/80r o # a t:

I. A jegyzőkönyv hitelesítésére két tag kiküldése.
II. A kamara megüresedett elnöki székének betöltése.

III. Elnöki jelentések:
1. A háborúra vonatkozó ösazininisztoriumi és szakiuinisztori rendelőtök he- 

mutatása.
2. lígyób miniszteri leiratok homutatása.

A kamara újonnan megválasztott lovolozótngjainak köszönő iratai.
4. Az Osztrák-magyar bank váltóbirálóinak kinovozóso.
5. .lolontós a kamara karácsonyi segélyakciójáról.

IV. Titkári jelentés.
V. A kamara elismerésének kifejezése volt elnökével, Szarvady Lajossal 

szemben. (A közös bizottság javaslatával.)
VI. Kamarai akció az árdrágitási visszaélések ellen. (Az e tárgyban tar

tott ad hoc bizottsági ülés javaslatával.)
VII. Esetleges indítványok.

T. W elner  Miksa h, elnök az ülést megnyitván,

/. a jegyzőkönyv hitelesítésére felkéri B okor Adolf és B á l 
Kálmán beltagokat.

II. i  li. elnök bejelenti, liogy a december 18-án tartott ülés, amelyen 
Szarvadg Lajos a kereskedelmi és iparkamara elnökségéről való lemondását 
bejelentette, Bokor Adolf beltag elnöklete alatt jelölő bizottságot küldött 
ki az elnökválasztás előkészítésére. A bizottság december 30-án ült össze 
és ez alkalommal az összes megjelentek egyhangúlag abban állapodtak 
meg, hogy a kamara elnöki állására Wimmer Fiüöpöt, a kamara ipari osz
tályának ezidőszerinti alelnökét ajánlják. Az ajánlást a következő kamarai 
tagok Írták a lá : Bokor Adolf, Wagner Gusztáv, Fejős Ferenc, Kecskeméti 
Antal, Landesberg Mór, Scbiiffer Márton, Körmendy Mátyás, Menning Mihályi 
Szakáll József, Glücksthal Lajos, Regdon Sándor és Winlder Mór. Az ülés 
határozatát Bokor Adolf körlevélben hozta az összes kamarai tagok tudó-
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mására, mire a jelöléshez levélben fejezték ki hozzájárulásukat Gunszt 
Sándor (Szented, Reich Vilmos (Baja), Spitzer Sándor, Löwy Vilmos és 
Szemes József (Zombor.)

Más ajánlás nem történvén, javasolja, hogy a teljes ülés Wimmer 
Fülöpöt egyhangú felkiáltással válassza meg a kamara elnökévé.

2. A teljes ülés Wimmer Fülöpöt egyhangú felkiáltással a kamara 
elnökévé megválasztja.

111. Weiner Miksa h. elnök javasolja, hogy a teljes ülés küldöttséget 
küldjön ki az újonnan megválasztott elnök meghívására. Ennek megtörtén
tével a h. elnök Wimmer Fülöpöt melegen üdvözli s beszédében különösen 
azokra a nagy feladatokra utalva, amelyek a kamarára a békekötés pilla
natától kezdve háramlauak, a kamarai tagoknak odaadó támogatásáról biz
tosítja.

Wimmer Fülöp elnök székfoglaló beszédében arra hivatkozik, hogy épen 
a jelen viszonyok nem alkalmasak nagyobb szabású programúi nyújtására. 
Bizonyos mértékig épen azért leghelyesebbnek tartaná, ha ismételné azt, 
amit négy év előtt mondott, mikor a kamara ipari osztályának bizalma őt 
az alelnöki székbe emelte. Azt óhajtja, hogy a kamara működését legelső
sorban a reális, komoly munkának szentelje. Erre predesztinálja őt különben 
az ipari téren végzett harmincöt éves munkássága is, amely őt inkább a 
tettek, semmint a szavak emberévé avatta. Megköszöni a kamara tagjainak 
vele szemben megnyilvánult bizalmát és reméli, hogy az ő támogatásuk 
mellett sikerül majd értékes eredményeket produkálni, annál is inkább, 
mert a kamarának vezető tisztviselőjében, akinek vállain tulajdonképen az 
intézmény nyugszik, nagy munkaerővel biró és lelkiismeretes munkatár
sat talál.

Ezek után csak nagy általánosságban kíván nehány olyan kérdést 
érinteni, amelyek remélhetőleg már a közel jövőben nagyobb mértékben 
foglalkoztatják a kamarát. Első ezek között az átmenetgazdaság Ugye és a 
vele kapcsolatos kérdéseknek egész sorozata, amelyeknek a megoldása a 
magyar közgazdasági életnek legfontosabb feladata s amelyből a kama
rának is ki kell venni a részét. Ezen a téren a szegedi kamara működött 
is, sőt kezdeményező lépéseket is tett a háborúból visszatérő kiskereskedők 
és kisiparosok támogatására vonatkozólag, melyek illetékes helyen is mél
tánylásban részesültek. A mai ülés napirendjére is fel van véve egy rokon 
természetű tárgy, a kamara akciója az árdrágító visszaélések megfékezésére. 
Noha nem akar elébevágni a kérdés érdemleges tárgyalásának, szüksé
gesnek tartja annak kijelentését, hogy a kamara ezzel is csak a normális 
állapotok helyreállítását akarja szolgálni és dokumentálni akarja azt, hogy 
bár érdekképviseleti szerve a kereskedelemnek és iparnak, semmi vissza
éléssel magát azonosítani nem akarja, hanem ellenkezőleg el akarja választani a 
fetburjánzott tisztességtelenséget a tisztességtől. A helyi viszonyokat ille
tőleg különösen arra mutat rá, hogy Szegeden és az ország déli részén a
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széubeszerzés nehézségei nagyobbak, mint az ország többi vidékein. Arra 
kell tehát törekedni, hogy ez a vidék olyan energiaforrásoknak jusson bir
tokába, amelyekkel a szenet pótolhatja. Idetartozik különösen a földgáz és 
a Maros vizierejének energia-termelési célokra való kihasználása. Az első ügyet 
arra hivatott egyének nemrégiben vetették fel Szegeden, az utóbbiban pedig 
a kamara tett néhány hét előtt kezdeményező lépéseket.

Mikor ezekhez az akciókhoz és más hasonló közérdekű ügyekhez a 
kamara tagjainak közreműködését kéri nem mulaszthatja el, hogy meg ne 
emlékezzék a kamara elnöki székében volt elődéről, Szarvady Lajosról, 
akinek fáradhatatlan munkásságát és az ellentéteket kiegyenlítő konciliáns 
modorát kívánja maga elé példaképül állítani.

A lelkes éljenzéssel iogadolt székfoglaló után Tonelli Sándor dr. titkár 
bejelenti, hogy a választást az iroda a kamarai törvény értelmében meg
erősítés végett a kereskedelemügyi magy. kir. miniszterhez fel fogja ter
jeszteni.

3. Tudomásul szolgál.

IV. 1. Az elnökség bejelenti, hogy a legutolsó teljes ülés óta a követ
kező háborús vonatkozású összminiszteriumi és szakminiszteri rendeletek és 
leiratok érkeztek a kamarához:

A kereskedelemügyi m. kir. miniszter 94 041/917. sz. leiratával közölte, hogy a 
német csász. kormányhoz benyújtásra kerülő kiviteli kérelmek (Ansuchon um Bowilligung 
dér Ausfuhr aus dem Deutschen Iíoieho) kiállításánál a küldemények összege márka 
összegben tiintottossélc föl, a kérelmeken pedig a kiildomónyok sulymonnyiségo is fel 
legyen tüntetve. (121.)

A magy. kir. minisztérium 4980/917. sz. rendoloto a Papír-Bizottság megalakítása Ib.
2. A koreskedelemiigyi magy. kir. miniszter megkiildötto az iparfelügyelök 191-1. 

évi tevékenységéről szóló jelentését.
Ugyanazon miaisztor 94.878/917. sz. a. intézkedett a hordóhitelesitő hivatalok 

működése tb. kiadott rendelet, meghosszabbításáról.
3. A kamara legutóbb megválasztott lovolező tagjai közül köszönetükot fojezték ki 

megválasztásukért Baloghy Ernő és Kelemen Béla főispánok, Hegedűs Lóránt orsz. képv., 
Thiering Oszkár felsőipariskolai igazgató, Katona Béla, a Magyar szakírók országos 
egyesülőiének elnöke, Biedl Samu dr. gyárigazgntó és Bál Miksa bankigazgató.

4. Az Osztrák-Magyar bank igazgatósága közölte a kamarával, hogy váltóbirálókul 
kinovezto

a szabadkai fiókintézel mellé: Gyelmis Uorő, Kiss Lajos, Kuuotz Ignác, Lányi Mór, 
Megyánszky Szávó, csantavóri Törley Gyula, Ohrmann Kálmán;.

a szegedi fiókintézet mellé: Bokor Pál, Kiss Károly, Poppor Lipót Mór, Szarvady 
Lajos, Koós Elemér ;

az újvidéki fiókintézet mellé: Dietzgon Gábor, Grossinger János, KönigstiidtlerDusán 
és Slavnic István urakat.

5. A Szegedi bőripari szövetkezet kezdeményezésére, mint az elnökség már a 
december 18-án tartott teljes ülésen bejelentette, a kamara még december folyamán 
gyűjtést indított meg, hogy a begyiilt összegből a bevonult kereskedők és iparosok hozzá
tartozói karácsony és újév alkalmából segélgezhclök legyenek. Összesen befolyt erre a célra 
helybeli cégek adakozásából 11.260 korona. A segélyek felosztása, megfelelő nyomozások 
megejtése után úgy történt, hogy elsősorban azok kaptak kisebb adományokat, akiknek 
régebbi sogélykérvónyoi fedezet hiánya folytán figyelembe vehotök nőm voltak. 4200
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koronát az elnökség Írásbeli kérvények alapján olyan önálló, iparigazolványnyal bíró 
mesterek és kereskedők hozzátartozói között osztott szét 100 és 200 koronájával, akiknél 
a gyermekek nagyobb száma, iskoláztatásuk szüksége az ilyen nagyobbmérvil támogatást
indokolttá totto. így az egész segélyezési akció mérlege 

Kiadatott 10 koronájával 15 segély
15 »1 00 »» . . 330
20 )) 114 „ . . 2280
25 »» 3 „ . . 75
30 >» 30 „ . . 2400
35 1 . . 245
40 >» 33 „ . . 1320
50 n 2 „ . . 100
60 »» 1 „ . . 60

100 »> IC „ . . 1600
200 »» 13 „ . . 2600

Összesen
Levonva a gyűjtött összogből 

Maradvány

i következőleg alakult: 
150 korona

11160 korona 
11260 „

100 korona
Az, igy 

íördittatni.
fenmaradt összeg a felmerülő szükséglethez képest hasonló célra fog

6. A temesvári magy. kir. posta- és távirdaigazgatóság 1697/918. sz. a. mogkiildötte 
a kamarának a január 15-én már életbelépett telefon-díjszabásról szóló tájékoztatót.

7. .1 szegedi munkaközvetítő hivatalnak hatósági munkaközvetítővé való átszervezése
alkalmából Szeged szab. kir. város tanácsa köszönetét fejezte ki a kereskedelmi-'és 
iparkamarának, hogy három éven keresztül a munkaközvetítőnek helyiséget adott és 
annak dologi kiadásait viselte. ■

4. A teljes ülés az elnöki bejelentéseket tudomásul veszi.

V. Tonelli Sándor dr. titkár előterjeszti a kamarai iroda 1917. év 
december havi működéséről szóló jelentést a következőkben :

Az 1917. évi december hó folyamán beérkezett az iktatóba 780 ügydarab, az 
iroda pedig kiadott 1269 ügydarabot. ;;

A boiktatott ügyiratok között volt:
5 Összminisztorlumi és miniszteri rendelet.

22 egyéb miniszteri leirat,
8 felterjesztés minisztériumokhoz,

31 társkamaráktól érkezett átirat,
14 átirat társkamarákhoz,

127 más érdekképviseletektől érkezett átirat,
12 átirat más érdekképviseletekhez,

102 hatóságoktól érkezeit megkeresés,
39 kamarai megkeresés más hatóságokhoz,

284 cégektől és magánfelektől érkezett megkeresés,
113 felmentési ügyirat,
11 végzés cégbejegyzésről,
4 végzés cégtörlósről,
1 végzés cégváltozásról,

— végzés csödnyitásról,
1 végzés csődmegszünésröl,
— vasúti és gőzhajózási körözvóny, díjszabások közlésóvol,
8 társkamara meghívója és tárgysorozat toljos ülésekre,
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— kérvény szállitókópossógi bizonyítvány kiállításáért,
6 átirat illeték-kezelési és sürgetési ügyekben,
3 átirat illeték-lajstrommal,

— átirat kamarai illetók-pótlajstrommal,
— kérvény vámmentes gépbehozatalra igazolvány kiállításáért,
— törvényszéki átirat cégbejegyzési ügyben,
— kérvény cégbej egyeztetés alóli fölmentésért,
— kérvény áruszármazási bizonyítvány kiállításáért,

2 átirat védjegy-lajstromozási ügyben,
— átirat cégbejegyzés-véleményezési ügyekben,
— kérvény utazói mintaböröml igazolványért,
— hirdetmény országos vásártartási ügyben,

7 kérvény iparsó használati bizonyítványért,
— kérvény adómentes benzinhasználati igazolványért.
— kérvény cégfelszámolásról.

Az ipari törzskönyv számára beérkezett:

35 ipari törzskönyvi A. lap.
11
89
13

10
tt

B. „
1). „
E. „
lap liázalási engedélyekről, 
lap iparbeszüntetésekről.

Kamarai illeték befolyt 1917. december hóban.

7928/1917. iktató szám alatt a zentai kir. adóhivatal utján 430 kor 74 üli
7933/1917. „ »1 tt a szegedi M f f tt 2198 tt 42 „

7979/1917. „ tt 1» a hmvhelyi ft  ft tt 284 tt 98 „
7977/1917. „ >> ** a palánkai f f  ft tt 129 tt 75 „
7960/1917. „ tt » a titeli f t 11 >• 42 tt 57 „
7978/1917. „ »1 »» a zombori i i  f f II 3131 tt 46 „
8079/1917. „ t i  >> a kulai 1t 353 tt 40 „

8022/1917. „ t t  >» a bajai t t  >» tt 2476 t i 77 „
8073/1917. „ »* >» az óbecsei )) f t tt 1239 tt 85 „
8076/1917. „ J» tt a csongrádi tt »» tt 125 tt 18 „
8075/1917. „ » tt a hódsági 1183 tt 39 „
8078/1917. „ t t  »» a szabadkai tt tt tt 608 tt 87 „

8074/1917. „ „  tt a topolyai 1» tt tt 365 t t tt

8077/1917. „ »  »» az újvidéki tt tt tt 1695 tt 02 „

8695/1917. „ t i  t i a hmvhelyi t* 11 tt
316 t i 69 „

8696/1917. „ t t  J> a palánkai >* »> tt 81 \1 >1

8697/1917. „ »> tt a zentai t t  tt tt 97 tt 54 „
8698/1917. „ t t tt a titeli ' tt *» tt 66 tt 37 „
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8799/1917. „ i ) a szentesi - „ 01 i i 15
8700/1917. „ i t i i a zombori „ „ 5201 i t 48 it

8701/1917. „ i i , az óbecsoi „ 34 It 80 >>
8702/1917. „ t i i t a bajai „ „ 288 i t 49 i t

8708/1917. „ t i i i a szegedi „ „ 542 a 76 tt

8703/1917. „ ,, >1 a csongrádi „ „ 297 a 90
8707/1917. „ >> ,, a hódsági t i  it 18
8700/1917. „ ,, t i a szabadkai „ ' „ 0969 >> 07 tt

8704/1917. „ i i a topolyai „ „ 996 a 36 »»
8705/1917. „ »> » az újvidéki „ „ 1636 61 »f

összesen 30915 kor. 80 flll

Kamarai illeték leíratott 1917. december hóban.

8282/1917. iktató szám alatt az óbecsei ,  kir. adóiiivatal javára 2646 kor. 30 flll.
8581/1917. „ „  „  a szegődi »  >> a 800 » i it

8582/1917. „ i i  >) 1’ >» a ,, 1207 t> tt

8583/1917. „ i i  >» >> ti a  a 1314 t i tt

8584/1917. „ t i  tt i t  >> a  a 400 i t t i

8585/1917. „ tt >> t i  i t tt a 125 „  10 a

8517/1917. „ fi  t i  H  t i >i n 1250 „  — •*

Összesen 7742 kor. 40 flll.

December 16—17-én Tonelli Sándor dr. kamarai titkár Temesvárt tar
tott közgazdasági előadást a háborús Szerbia közgazdasági viszonyairól.

December 10—11-én és 15-én Szabó Gyula titkár Budapesten és Zom- 
borban járt el a Mosztonga-ér szabályozása érdekében.

5. A teljes ülés a titkári jelentést tudomásul veszi.

VI. Tonelli Sándor dr. titkár az elnökség megbízásából bejelenti, hogy 
a december 18-án tartott teljes ülés óta, melyen Szarvady Lajos a keres
kedelmi és iparkamara elnökségéről való lemondását bejelentette, úgy az 
elnökség, mint a kamara beltagjaiból alakult ad hoc bizottság foglalkozván 
a lemondás ügyével, elhatározta, hogy Szarvady Lajosnak közel húsz éves 
elnöki működése alatt szerzett érdemeinek megörökítése iránt előterjesztést kíván 
tenni a kamara összességének. Hosszú elnöki működésének ideje alatt 
Szarvady Lajos mindenkor tetterejének, tudásának legjavát szentelte a ka
marának és díszes, de terhes állását mindig pontossággal és lelkiismere
tességgel töltötte be, mellyel magát úgy az intézménynek, mint minden 
egyes tagjának őszinte hálájára és elismerésére érdemesítette. Az ő elnök
ségének idejéhez fűződik a kamara megerősödése, tevékenységének kimé
lyülése, súlyának megnövekedése, miben kétségtelenül nagy ré3ze volt az 
elnök személyének és odaadó, lelkes munkásságának.

Méltányolván ezeket az érdemeket, az elnökség azt a javaslatot ter
jeszti elő, hogy a teljes ülés mindenekelőtt fejezze ki köszönetét, háláját 
és elismerését Szarvady Lajosnak az elnöki székben kifejtett működéséért
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ég erről őt jegyzőkönyvi kivonatban értesítse. Látható jelét óhajtván adni 
egyúttal az elismerésnek, javasolja az elnökség, hogy a kamara készíttesse 
el Szarvady Lajos arcképét és kis üléstermében helyeztesse el.

Bejelenti egyúttal az elnökség, hogy a kamara beltagjaiból alakult ad 
hoc bizottság kezdeményező lépéseket tett, hogy a kamarának és a kama
rai tagoknak adományából „Szarvady Lajos alapítvány“ néven egy olyan 
húszezer koronás alap létesittessék, melynek kamatai két évenként a kamara 
teljes ülésének határozatához képest vagy valamely, a kamarai kerületet 
érdeklő közgazdasági munkának a díjazására, vagy pedig külföldi tanul
mányútnak az elősegítésére fordittassanak. Magáévá téve az ad hoc bizott
ság javaslatát, az elnökség javasolja, hogy a teljes ülés mondja ki az 
alapítvány létesítését, képzésére pedig használja fel a magánúton gyűjtött 
összegeket, valamint a kamarának rendelkezésére álló, de más rendelteté
süket elvesztett alapjait.

Ma még, minthogy a tagok körében megindított gyűjtés teljesen le
zárva nincsen, teljes pontossággal nem lehet megállapítani, hogy a 20,000 
korona alapítványi összegből mennyi esik az önkéntes adományokra és 
mennyit kell az alapokból igénybevenni. Mindenesetre fedezetül megjelöli 
azonban az elnökség a szükséglet mértékéhez képest a következő alapokat:

Az első' három alap, minthogy rendeltetését teljesen elvesztette, fel
oszlatandó és a „Szarvady Lajos alapítványihoz csatolandó, a negyedik 
pedig olyan mértékben veendő igénybe, mint azt az alapítványi összegnek 
húszezer koronára való kiegészítése megköveteli. A részletes elszámolást az 
alapitó-levéllel együtt az elnökség a kamara legközelebbi teljes ülésén 
fogja bemutatni.

6. A teljes ülés mindenben helyeslöleg fogadta el az elnökség elő
terjesztéseit, kimondja, hogy

a) Szarvady Lajosnak húsz évi elnöki működése alatt szerzett ér
demeit jegyzőkönyvben megörökíti és úgy erről, mint hálájáról 
és köszönetéről öt jegyzőkönyvi kivonatban értesíti;

b) Szarvady Lajos arcképét elkészítteti és a kamara kis üléstermé
ben elhelyezi;

c) „Szarvady Lajos alapítvány“ néven egy olyan húszezer koronás
alapot létesít, amelynek kamatai két évenkint a kamara teljes
ülésének határozatához képest vagy valamely, a kamarai ke
rületet érdeklő közgazdasági munkának a díjazására, vagy 
pedig külföldi tanulmányútnak az előkészítésére fordittassanak. 

E  határozatok keresztülvitelével a •teljes ülés az elnökséget bizza 
meg.

Könyvtárszoba átalakítási alap . 
Székházépület átalakítási alap . 
Ipán törzskönyv alap . . .  .
Iparfejlesztési és kiállítási alap .

2086-— K 
5468-93 K 
1789-50 ív 

15875"— K
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VI[. Az elnökség jelenti, hogy szükségesnek látta a kamara mai ülé
sének napirendjére kitűzni Bauer Gyula kültagnak azon indítványát, hogy a 
kamara saját hatáskörében indítson mozgalmat a széltében elharapódzott 
valósággal uzsora-jellegit árdrágító visszaélések ellen és igyekezzék ezt a 
mozgalmát a társkamarák és egyéb faktorok bevonásával országos jelle
gűvé tenni. Ami az ügy histórikumát illeti, Bauer Gyula indítványát még a 
kamarának október 26-án tartott teljes ülésén tette meg. Az indítvány 
körül ez alkalommal vita fejlődött ki, amely azonban nem végződött ha
tározathozatallal. Az ügyre vonatkozólag az ülés után Wiinmer Fiilöp elnök 
levélbeli tárgyalást kezdett Bauer Gyulával, melynek során a nézetek 
annyira tisztázódtak, úgy hogy január 11-re egy ad hoc értekezlet volt 
összehívható a kérdés megbeszélése és a teljes ülés számára való előké
szítés céljából.

Az értekezlet a kérdést minden részletében tisztázta és mig egy részről 
megállapította azt, hogy az egész vonalon mindenfelé a legnagyobb vissza
élések történnek, amelyek kétségtelen . megtorlást igényelnek, addig más 
oldalról leszögezte azt is, hogy az ügy csak a legnagyobb óvatossággal 
kezelhető, nehogy túlzott intézkedésekkel az árút a helyi és kerületbeli 
többi piacokról elriasszák s a nagyközönségben azt a hitet keltsék, 
mintha az árdrágulásnak az ipar és kereskedelem volna a legfőbb okozója.

Megállapította az értekezlet, hogy az árdrágulás tulajdonképen a had- 
vezetőséguek és a kormánynak hibás eljárásával kezdődött, melyek közül 
az első eleinte tulfizetott mindent, hogy szükségleteit könnyebben fedez
hesse, az utóbbi pedig magasan maximálta a mezőgazdasági termékek árát, 
mikor annak szükségessége még nem forgott fenn. Minthogy senkisem 
számított a háborúnak ilyen hosszú tartamára, a hatóságok is jó időn át 
lagymatagon kezelték az árdrágítás megakadályozását célzó különböző 
rendeleteket és elősegítették annak a háborús morálnak a kifejlődését, 
amely minden alkalomnak kíméletlen kihasználására és a védekezni nem 
tudóknak kizsákmányolására törekszik.

Ez a jelenség közös az összes kereseti osztályokban, a mezőgazdaság 
egy cseppet sem maradt mögötte a többieknek, sőt a leglulzottabb árak 
olyan cikkeknél tapasztalhatók, melyeket nem az ipar állított elő s melyek 
kereskedelmi forgalomba nem is kerültek. Mikor tehát a kereskedelmi és 
iparkamara szükségét látja, hogy egész erkölcsi súlyával fellépjen a vissza
élések ellen, nem azért te3zi, mintha a kereskedelmet és ipart akarná meg
vádolni, hanem ellenkezőleg azért, hogy a tisztességes kereskedelmet és 
ipart elválassza azoktól, akika háborúban csak konjunktúrát látnak, amelyet 
kíméletlenül ki kell használni. Akciójával a kamara válaszfalat akar vonni 
a tisztesség és tisztességtelenség közé épen a kereskedelemnek és az ipar
nak az érdekében.

A kamara kétségtelenül érdekképviseleti szerve a kereskedelemnek és 
iparnak, de amint eddig sem volt, ezután sem lehet a mindenfelé felbur
jánzó visszaéléseknek az istápolója. Eddig is, ha a közigazgatási hatóságok 
kihágási és egyéb bíróságok ilyen természetű ügyekben a kamarát meg
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keresték, mindig igyekezett a kamara megállapítani azt a határt, ameddig 
az áremelkedést a viszonyok által indokoltnak lehetett minősíteni, de ame
lyen túl mér a kizsákmányolás kezdődik. Kzt a hivatását a kamara ezután 
is teljesíteni fogja, de ezen túlmenőig organikus munkát is kíván kezdeni 
a visszaélések megszüntetése és a kereskedői és ipari morálnak a megvé
dése céljából. Lehet, hogy az akció nem fog járni az egész vonalon azzal 
az eredménnyel, amely kívánatos volna, ez esetben is nagy erkölcsi jelen
tősége lesz azonban, hogy a kamara nem vezettetve magát egyoldalú 
érdekképviseleti szempontoktól, felemelte szavát a mindenfelé tapasztalható 
visszaélések láttára.

A kamara reméli, hogy ha intő szóval fordul az érdekeltséghez, már 
annak is meglesz a nagy erkölcsi hatása és szükebb körre fogja szorítani 
a szigorúbb rendszabályok igénybevételének szükségességét. Hogy ez a cél 
elérhető legyen, a kamara igénybe kívánja venni a kerület sajtójának közre
működését, felkéri tagjait, hogy működjenek közre a megkezdett akcióban, 
felajánlja szolgálatait a kerület közigazgatási hatóságainak az összes ide
vágó ügyekben, tájékoztatja őket az egye3 cikkek irányárairól, végül pedig a 
kormány és a társkamarák megkeresése révén igyekszik, hogy a megindí
tott mozgalmat országossá tegye.

Szólásra senki sem jelentkezvén, az elnök a teljes ülés egyhangú he
lyeslése mellett kimondja a határozatot, lngy

7. a szegedi kereskedelmi és iparkamara a tisztességes kereskedelem 
és ipar érdekében organikus akciót kíván indítani a minden
felé elharapódzó árdrágító visszaélések és kizsákmányolási tö
rekvések ellen. Evégből a kamara igéngbe kívánja venni a 
kerület sajtójának közreműködését, felkéri tagjait, hogy mű
ködjenek közre a megkezdett akcióban, felajánlja szolgálatait a 
kerület közigazgatási hatóságainak az összes idevágó ügyekbent 
tájékoztatja őket az egyes cikkek irányárairól, végül pedig a 
kormány és a társkamarák bevonása révén igyekszik, hogy a 
megkezdett mozgalmat országossá tegye.

K. m. f.

Vlimmer pfilöp s. k., íonelli Sándor i)r. s. k.,
elnök. titkár.

Hitelesítjük:

Bokor ytöolf s. k., Gál Kálmán s. k.
beltag. beltag.
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